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گروه سیاسی - زهرا تاجیک: بعد از وقفه ای سه ماهه 
که با خبرهایی ناامید کننده درباره پایان مذاکرات همراه بود، 
مراودات بین المللی گویا باعث شــده که یکبار دیگر مذاکره 
غیر مســتقیم میان ایران و آمریکا آغاز شود و یکبار دیگر 
احتمــال توافق و احیای برجام بالا بــرود. تصمیم بر انجام 
مذاکره در کشــور قطر و با حذف برخی واســطه ها نشان 
می دهد که دو کشور ایران و آمریکا عزم خود را برای پایان 
بخشــیدن به مذاکرات فرسایشی جزم کرده اند و بخشی از 
احتلافات در ســایه تعدیل خواسته های دو طرف رفع شده 

است. 
افزایــش احتمال احیــای برجام امــا دو واکنش خاص 
را موجب شــد. از ســویی مردم در بازارهای مختلف شاهد 
تغییرات محسوسی بودند که نشان می دهد علی رغم همه 
ادعاها، بخشــی از اقتصاد ایران به این مذاکرات گره خورده 
است. بازار سرمایه که بیش از یک هفته بود کاهش قیمت را 
تجربه می کرد و سهامداران با تعجب شاهد بودند که یکبار 
دیگر شــاحص کل بورس به زیر یــک میلیون و 500 هزار 
واحد ســقوط می کند، در روز دوشنبه شاهد افزایش نسبی 
قیمت هــا و حفظ کانال یک میلیــون و 500 هزار واحدی 

شاخص بود. 
بازار ارز نیز متاثر از احتمال از سرگیری مذاکرات در دو 
روز گذشــته بازاری آرام و با کاهش نسبی قیمت ها هماره 
بود.  دلار در نخستین معاملات روز یکشنبه در رقم 31هزار 
و 800تومــان فعالیت خود را آغاز کرد. اما پس از گذشــت 
چند ســاعت از معاملات بازار در این روز دلار در سراشیبی 
کاهشــی قرار گرفــت و با عبور از مــرز مقاومت 31هزار و 
700تومانی به ســطوح قیمتی میانه کانال 31هزار تومانی 
وارد شــد. کارشناسان ارزی عامل اصلی کاهش قیمت دلار 
در معاملات روز یکشــنبه را افزایش سطح انتظارات مثبت 

نســبت به آینده نشست های هســته ای ایران و قدرت های 
جهانی می دانند. در روز دو شنبه نیز این کاهش ادامه یافت 
به طوری که در مجموع قیمت دلار 1100 تومان نسبت به 

هفته گذشته کاهش یافت .  
همچنین قیمت ســکه طرح جدید نیز در روز دوشنبه 
نســبت به روز شنبه، یک میلیون و ۲00هزار تومان کاهش 
پیدا کرد و بعد از مدتها  وارد کانال 13 میلیون تومان شد. 

یکی از فعالان اقتصادی در روز دوشنبه با تأکید بر اینکه 
تقاضا به شــدت در بازار کاهش یافته اســت، تصریح کرد: 
نکته قابل توجه در بازار طلا و سکه این است که هم اکنون 
فروشنده بیشتر از خریدار است و صفی از فروشندگان برای 

فروش طلا و سکه و ارز تشکیل شده است. 
اما واکنش خاص دیگر، در سویی دیگر و از دیدگاه نگاهی 
سیاسی و جناحی بود که روزنامه کیهان به آن مبتلا است. 
این روزنامه که برخلاف نظر عموم کارشناسان دلسوز دائما 
بــر طبل تعطیلی مذاکرات می کوبد، با توجه به ســفرهای 
اخیر بن المللی به کشــور و اعلام شروع دور تازه مذاکرات 
در قطر، نتوانســت خشم خود را کنترل کند و در سرمقاله 
خود نوشت: کمتر از سه هفته پیش )18 خردادماه( شورای 
حکام آژانس بین المللی انرژی اتمی قطعنامه پیشــنهادی 
آمریــکا و تروئیکای اروپا علیه ایران را تصویب کرد... اگرچه 
راهبرد جمهوری اسلامی هیچ وقت ترک میز مذاکره نبوده 

اما آغاز مذاکرات غیرمســتقیم میان ایران و آمریکا در قطر، 
پیام اشــتباهی را به طرف مقابل مخابره می کند. آنها گمان 
خواهند کرد تصمیم تهران محصول اقدام خصمانه آنها در 
آژانس اســت و زمینه را بــرای حرکت های خصمانه بعدی 

هموار می کند. 
این روزنامه در ادامه نوشــت: دولت ســیزدهم یکی از 
سیاســت های اصولی و کلان خود را جدا ســازی معیشت 
مردم از مذاکرات هســته ای اعلام کرده است. تصمیم اخیر 
در سطح کلان به این سیاست اصولی ضربه می زند هرچند 
واقعاً دولت در ســطح کلان خود قائل به این جدایی باشد. 
دو گروه هســتند که علاقه فراوانی به پمپاژ این گزاره غلط 
دارند؛ »بدون احیای برجام نمی توان مشکلات کشور و مردم 
را حل کرد.« گروه نخست طرف غربی- از آمریکا و تروئیکای 
اروپا گرفته تا حتی رژیم صهیونیســتی- است که به شدت 
از بی اعتبار شدن این گزاره در هراس است. گروه دومی که 
اگر نگوییم بیش از گروه اول به جا انداختن این گزاره علاقه 
دارند و تمایلشان کمتر هم نیست، جریان غربگرای داخلی 
است. جریانی که اگرچه ظهور و نفوذ سیاسی آن در ساختار 
رسمی قدرت با پایان دولت پیشین، تا حد زیادی پایان یافته 
اما فضا ســازی و عملیات روانی آن در سطح افکار عمومی 
همچنان ادامه دارد. آنان همچنــان اصرار دارند که وانمود 
کنند مسیر برجام برای حل مشکلات کشور مسیر درستی 

بوده و هنوز هم تنها مسیر پیش روی کشور است. 
با این لفاظی ها کیهان یکبار دیگر ســعی کرد رودرروی 
مذاکراتــی قرار بگیرد که می تواند بخشــی از مشــکلات 
اقتصادی پرشــمار مردم را کم کند؛ اما به نظر می رسد این 
بار  کیهان ناتوان از ســنگ اندازی در مذاکراتی اســت که 
مجموعــه نظام آن را قوبل کرده اند، هر چند خود را از تک 

و تا نمی اندازد! 

بازار بهتر می فهمد یا افراطیون داخلی؟!

مخالفان داخلی و افزایش تقابل با احیای برجام

همایش سراسری قوه قضائیه صبح دوشنبه 
۶ تیر ماه 1۴01 در سالن اجلاس سران برگزار 
شــد. به گزارش قوه قضائیه، همایش سراسری 
قوه قضائیه با حضور حجت الاسلام و المسلمین 
غلامحسین محسنی اژه ای رئیس قوه قضائیه، 
حجت الاسلام و المسلمین سید ابراهیم رئیسی 
رئیس جمهور، محمدباقر قالیباف رئیس مجلس 
شورای اســلامی و اعضای شــورای عالی قوه 
قضائیه، دادســتان ها و رؤسای دادگستری های 

سراسر کشور در سالن اجلاس سران آغاز شد.
محســنی اژه ای رئیــس قــوه قضائیه در 
همایش سراســری قوه قضائیه بیــان کرد: در 
حالــی که جهان بین دو قدرت شــرق و غرب 
مادی تقسیم شده بود کسی گمان نمی برد یک 
نهضت دینی بتواند بدون وام گرفتن و بدون اتکا 

به شرق و غرب پیروز شود.
وی افزود: برخی افراد در مخیله شــان هم 
خطور نمی کرد که چنین اتفاقی در عصر حاضر 
محقق شود. خداوند عنایت کرد و به دست یک 
بنده صالح خودش و به دســت امت دین باور 

انقلاب عظیمی را علیرغم دشمنان و مستکبران 
به پیروزی رساند.

رئیــس قوه قضائیــه با بیــان اینکه مردم 
یکپارچه و یکدل با پیروی از مقتدای خودشان 
از امــام دیروز و امام امروز بر همه نقشــه های 
دشــمن پیروز شــدند، بیان کرد: امام و امت 
توانستند با پیوند وســیع یک الگوی وسیع از 
حکمرانی به نام مردم سالاری دینی ارائه دهند.
محســنی اژه ای گفت: اگر مــردم بدانند 
کارگــزاران نظام بــرای آن ها، بــرای تحقق 
عدالت،عدالت اجتماعی و فراهم کردن بســتر 
جهت رشد دنیا و آخرت آن ها تلاش می کنند، 
تردید نکنید که مردم پشت سر کارگزاران نظام 
خواهند بود. امروز وظیفه خود می دانم با تمام 
توان به کمک قوه مجریــه بیایم. می دانم اگر 
دولت در برنامه هایش موفق باشد قوای قضائیه 
و مقننه هم موفق خواهند بود. مســئولیت قوه 
مجریه با مســئولیت قوه قضائیه قابل مقایسه 

نیست.
وی با بیان اینکه امروز وظیفه خود می دانم 

با تمام توان با مجلس انقلابی تشریک مساعی 
داشته باشیم تا با کمک هم قوانین متناسب با 
زمان، متناسب با خدمت به مردم و متناسب با 
مقابله با نقشه های دشمن تدوین کنیم، گفت: 
وظیفه خود می دانم با همکاری تمام نیروهای 
نظامی، انتظامی و امنیتی آرامش، رفاه و امنیت 
مردم را تامیــن کنیم. بــاور دارم تقویت قوه 
قضائیه از لحاظ نیروی انســانی و اداری به نفع 
مجلس و دولت خواهد بود. تقویت قوه قضائیه 
می توانــد به منویات قــوه مجریه کمک کند. 
تقویت قوه قضائیه می تواند موجب اجرای بهتر 

قوانین مجلس شود.
رئیس دســتگاه قضا همچنیــن بر نقش و 
مسئولیت قوه قضائیه در حفظ و ارتقاء امنیت 
و آرامش مــردم و جامعه در نتیجه همکاری و 
تعامل با دستگاه ها و نیروهای امنیتی، نظامی و 

انتظامی اشاره کرد.
محســنی اژه ای در ادامه بیان داشت: باور 
دارم چنانچه قوه قضائیه از لحاظ عده و عُده و 
تجهیز نیروی انسانی و اداری و امکاناتی تقویت 
شــود، دولت و مجلس نیز از ایــن امر منتفع 
می شــوند. وی تصریح کرد: تقویت قوه قضائیه 
سبب می شود این قوه با توان بیشتری در جهت 
گسترش عدالت و کمک به دولت گام بردارد و 
دستگاه قضایی با تقویت شدن می تواند حمایت 
بیشتری از ناحیه مردم برای نظام بدست آورد.

محســنی اژه ای در پایان خاطرنشان کرد: 
قوه قضائیه در نتیجه تقویت شــدن می تواند با 

اهتمام و توان بیشــتری در راستای نظارت بر 
حُسن اجرای قوانین مصوب مجلس گام بردارد.

تصمیم گرفتیم گرفتار حاشیه ها 
نشویم

رئیس جمهور گفت: قانونِ عادلانه به دست 
مجریان عادل اجرا می شود و در قوای سه گانه 

تصمیم گرفتیم گرفتار حاشیه ها نشویم.
به گزارش ایسنا، سید ابراهیم رئیسی، رئیس 
جمهور با حضور در مراســم گرامیداشت هفته 
قوه قضائیه، گفت: در ادوار گذشــته مسؤولان 
گرفتار حاشــیه ها شدند و برخی از کارها عقب 
مانــد. تصمیم جدی ما این اســت که گرفتار 
حاشــیه ها نشــویم و به متن بپردازیم. متن، 

خدمت خالصانه به مردم است.
وی افزود: بسیار به آینده اقتصادی، اجتماعی 
و فرهنگی کشور امیدوارم. دردهای مردم امروز 
باید شنیده شــود. نه حق عقب گرد داریم و نه 

حق درجا زدن.
رئیس جمهور در تحلیــل حادثه هفتم تیر 
گفت: جریان نفاق با پشــتیبانی نظام ســلطه 
تصمیم داشــت که چهره های برجسته و نماد 
انقلاب را ترور کند. جریان نفاق با پشــتیبانی 
نظام ســلطه ســعی کرده شــیطنت خود در 
ایران را ادامه دهد که تاکنون موفق نشــده و 
نمی شوند. جریان انقلابی  باید مسیر را با دقت 
بنگرند تا جریان نفوذ نتواند اهداف پلید خود را 
در این کشــور دنبال کند. بسیاری از دوستان 
بی نام و مخلصانه در کل کشور تلاش می کنند 

و بنده به عنوان طلبه خدمتگزار به عنوان کسی 
که آشــنا با کار همکارانم در دســتگاه قضایی 

هستم، قدردان این تلاش ها هستم.
رئیسی ادامه داد: از همکارانم و بخصوص از 
آقــای اژه ای که بیش از ۴0 ســال تحربه کار 
قضایی دارند و گفتمان حفظ سرمایه اجتماعی 
ضمن مبارزه با فســاد و تــلاش برای برقراری 
عدالت دارند، تشــکر می کنم. ایشــان و سایر 
همکاران در این دســتگاه، با تلاش بســیاری 
تحقق ســند تحول و نیز ارتقــای آن را دنبال 

می کنند.
دستیابی به آرمان ها در قوه قضائیه 

نیازمند تعامل سه قوه است
در ابتــدای این همایش حجت الاســلام و 
المسلمین محمد مصدق معاون اول قوه قضائیه 
با بیان اینکه دستیابی به آرمان مقدس در قوه 
قضائیه نیازمند تشریک مساعی و تعامل هر سه 
قوه است. وی افزود: هم اکنون ریاست دستگاه 
قضا در دستان شــخصیتی است که ۴ دهه از 
عمر خویش را برای قوه قضائیه ســپری کرده 
و مشکلات دســتگاه عدلیه با تدابیر وی حل 

شدنی است.
معــاون اول قوه قضائیه تصریــح کرد: قوه 
قضائیه بدون یــاری دولت و مجلس نمی تواند 
نقــش راهبــردی خــود را برای رســیدن به 
آرمان های انقلاب ایفــا کند، از این جهت این 
گردهمایی فرصت مغتنمی برای تعامل سه قوه 

است.

وزیر دادگســتری گفــت: قیمت کالاهــا در تاریخ 31 
اردیبهشت؛ مبنای قیمت گذاری است و همه قیمت ها باید 

به قیمت های آن زمان برگردد.
به گزارش وزارت دادگستری امین حسین رحیمی، وزیر 
دادگستری شــامگاه یکشــنبه در برنامه تهران ۲0 گفت: 
قیمت کالاها در تاریخ 31 اردیبهشت مبنای قیمت گذاری 

است.
وی گفت: پس از آزادســازی قیمت ها بــرای کالاهای 
اساســی با حذف ارز ترجیحی، برخــی اقلام دچار افزایش 
قیمت شــدند که البته قبلًآ برای آنها قیمت  تعیین شــده 

بــود و شــامل قیمت های پیشــینی می شــوند و باید به 
قیمت های قبلــی برگردنــد. وی افزود: کالاهــا دو گروه 
هســتند؛ یکی کالاهایی که بر اساس ضوابط قیمت گذاری 
می شــود و کالاهایی مانند فرش دستباف و صنایع دستی 
که دولت دخالتی در قیمت گذاری آنها ندارد و بر اســاس 
عرضه و تقاضا محاســبه می شــود و دیگری گروه دوم که 

گروه نظارت پســینی هستند شامل چندین هزار کالاست. 
وزیر دادگستری تأکید کرد: قیمت کالاهای گروه دوم باید 
بر اســاس قیمت 31 اردیبهشت باشــد و تولیدکننده ها و 
واردکننــدگان تا 10 تیرماه فرصت دارند تا قیمت کالاهای 
خود را به قیمت 31 اردیبهشت آن کالا که خودشان اعلام 

کردند، برسانند.

وی بــا تأکید بر اینکه قیمت ها باید به 31 اردیبهشــت 
برگردد، ادامه داد: تولیدکننده ها و واردکنندگان باید قیمت  
کالاها را در سامانه 1۲۴ ثبت کنند و شناسه بگیرند. ممکن 
اســت کارخانه یک محصول را در چند نوع تولید کند و به 

این دلیل باید برای کالا در سامانه شناسه بگیرد.
رحیمی ادامه داد: مبنای اقدامات بعدی سازمان تعزیرات 
حکومتی قیمت 31 اردیبهشــت کالاهاست که در سامانه 
وزارت صمت، ســامانه سازمان حمایت و سامانه 1۲۴ ثبت 
می شود. سامانه 1۲۴ بررسی می کند که قیمت ها بر اساس 

قیمت اعلامی در 31 اردیبهشت باشد.

یک کارشناس مسائل بین الملل گفت: رایزنی های منطقه 
ای و فرامنطقه ای باعث شد بن بست مذاکرات وین شکسته 
شود و لذا این روند باید با جدیت تا حصول نتیجه ادامه یابد.
رضا ذبیحی، در گفت و گو با خبرنگار ایســنا درباره آغاز 
مجدد مذاکرات وین طی روزهای آتی اظهار کرد: رایزنی های 
منطقــه ای و فرامنطقه ای صورت گرفته که بر اســاس آن 
دستگاه سیاست خارجی ایران تمام راه ها و پل های ارتباطی 
با کلیه کشورهای ذینفع را بازگذاشت، سرانجام باعث شد بار 

دیگر مذاکرات وین به جریان بیفتد.
این استاد روابط بین الملل دانشگاه ادامه داد: پایان چهار 
ماه وقفه در مذاکرات وین و آغاز مجدد مذاکرات مذکور، این 
نوید را می دهد که مذاکرات بار دیگر در ریل درســت خود 
قرار گرفته و همچنان امکان رفع مشــکلات، علیرغم برخی 

فعل و انفعلات جدید وجود دارد.
این کارشناس مسائل بین الملل افزود: طی ماه های اخیر 

علیرغــم اینکه مذاکرات دچار وقفه شــده بود، رایزنی های 
منطقه ای و فرامنطقه ای در چندین محور ادامه داشت که 
مهمتریــن وجه آن، تداوم گفتگو و تعامل با اتحادیه اروپا به 

عنوان میانجی اصلی مذاکرات بود.
ذبیحی تصریح کرد: در این راســتا دو سفر مهم به ایران 
انجام شد. ســفر اول، سفر آقای مورا در اردیبهشت ماه بود 
که در ابتدا به نظر می رسید دستاورد چندانی نداشته است 
اما سفر دوم توسط شخص بورل، مسئول سیاست خارجی 
اتحادیه اروپا طی روزهای اخیر، در نهایت منجر به بازگشایی 

گره مذاکرات گردید.
این اســتاد دانشــگاه ادامه داد: به جز ایــن، تعاملات و 
رایزنی هــای منطقه ای میان ایران و کشــورهای منطقه و 
همســایگان، دلیل دیگری بود کــه در نوع خود در کاهش 

تنش ها برای شــروع مجدد مذاکرات تاثیرگذار بود. به ویژه 
نقشــی که قطر ســعی کرد به عنوان میانجی از خود نشان 
دهد، بطوری که رهبری سیاســی این کشــور در عالیترین 

سطح به ایران سفر کرد.
این پژوهشگر روابط بین الملل اظهار کرد: همچنین تداوم 
مذاکرات میان ایران و عربستان و تلاش متعهدانه و مستمر 
دولت عراق برای تداوم میانجی گری میان دو کشــور عامل 
دیگری اســت که در زمره رایزنی های منطقه ای اخیر قابل 

ذکر است و دارای نقش حائز اهمیتی است.
 ذبیحی تصریــح کرد: تداوم همکاری هــا میان ایران و 
آژانس بین الملل انرژی اتمی، علیرغم تنش های اخیری که 
میــان ایران و این نهاد به وجــود آمد، محور مهم و موثری 
دیگری اســت که امکان برقراری مجــدد مذاکرات را حفظ 

کرده بود. این کارشناس مسائل بین الملل افزود: در این راستا 
می توان به متعهد ماندن ایران بــه تمامی قواعد پادمانی و 
تلاش ایران برای پاسخگویی به برخی سوالات آژانس اشاره 
کرد. از جمله بیانیه ای که ایران در خصوص فعالیت هسته 
ای در ســه نقطه تورقوزآباد، ورامین و مریوان منتشر کرد و 

سعی کرد به سوالات و ابهامات در این زمینه پاسخ دهد.
این استاد دانشگاه افزود: در ماه های اخیر، ایران تعامل و 
رایزنی های خود را علاوه بر اروپا و کشورهای منطقه با برخی 
قدرت های ذینفع دیگر از جمله روســیه و چین نیز در این 
زمینه حفظ کرده است تا از نقش آنها برای پیشبرد مذاکرات 

مطمئن گردد.
ذبیحی در پایان خاطر نشــان کرد: به نظر می رسد باید 
همین روند به شــکل تعاملی حفظ گــردد تا از طریق این 
رایزنی های منطقه ای و فرامنطقه ای، در نهایت ایران بتواند 

منافع ملی خود را به شیوه ی حداکثری تامین کند.

یک وکیل دادگســتری گفت: عملکرد مجلس شــورای 
اســلامی در دوره فعلی از حیث قانونگــذاری با انتقادهای 
زیادی مواجه است و روند فعلی تصویب قانون در حوزه های 
مختلف از جمله اصلاح قانون تشــکیلات و آیین دادرسی 
دیوان عدالت اداری، کشــور را در آینده نزدیک با مشکلات 
جدی مواجه کرده و نظم حقوقی را در کشور با چالش های 

اساسی مواجه می کند.
سیدمهدی حجتی در گفتگو با ایسنا در رابطه با مستثنی 
شدن تصمیمات و مصوبات شورای عالی انقلاب فرهنگی و 
تصمیم ها و مصوبات شورای عالی فضای مجازی از صلاحیت 
رســیدگی در دیوان عدالت اداری گفت: اینگونه مصوبات به 
معنی اعطای صلاحیت قانونگذاری به مراجعی است که ذاتاً 
صلاحیت قانونگذاری ندارند و بدیهی اســت که صلاحیت 
ذاتی در حوزه تقنین با مجلس شــورای اســلامی است که 
اعضای آن به نمایندگــی از مردم، چنین حق و صلاحیتی 

پیدا کرده اند. 
این وکیل دادگستری با اشاره به اینکه مجلس طبق قانون 
اساســی حق واگذاری قانونگذاری به نهادهای دیگر را ندارد 
افزود: بر مبنای اصل 85 قانون اساسی سمت نمایندگی قائم 
به شخص و غیر قابل توکیل است و این اختیار به هیچ وجه 

و درهیچ قالبی قابل واگذاری به اشــخاص ثالث نیست در 
حالیکه اصلاحات مدّ نظر مجلس در عمل منتهی به ایجاد 
حق قانونگذاری برای شورای عالی انقلاب فرهنگی  شورای 
عالی فضای مجازی خواهد شد و مرجعی هم برای تشخیص 
مطابقت یا عدم مطابقت مصوبات و تصمیمات این مراجع با 
قانون اساسی و شرع و حتی سایر قوانین عادی وجود ندارد. 
این عضو هیأت مدیره کانون وکلای دادگســتری گفت: 
اگرچه در حالت کلی، این مصوبــات و تصمیات در مراجع 
قضایــی عمومی قابلیت ابطــال را دارند؛ لیکن تجریه ثابت 
کرده است که دیوان عدالت اداری و بالاخص هیأت عمومی 
آن از تخصص و تجربه و قالبیت بســیار بالاتری نســبت به 
مراجــع قضایی عمومی برای ابطــال تصمیمات و مصوبات 
نهادهایی از این دست برخوردار است بالاخص اینکه تصمیم 
گیــری در دیوان عدالــت اداری بر خــلاف مراجع قضایی 
عمومی در خصوص چنین مصوباتی، فردی نیســت و یک 
قاضی به تنهایی در این خصوص تصمیم نمی گیرد بلکه بدواً 
هیأت های تخصصی و ســپس هیأت عمومی دیوان عدالت 
اداری با یک تصمیم جمعی در خصوص اعتبار یا بی اعتباری 

مصوبات و تصمیمات مورد شکایت، اتخاذ تصمیم می کند.
حجتی با اشاره به اینکه عملکرد مجلس شورای اسلامی 

در دوره فعلــی از حیــث قانونگذاری بــا انتقادهای زیادی 
مواجه اســت افزود: روند فعلی تصویب قانون در حوزه های 
مختلف از جمله اصلاح قانون تشــکیلات و آیین دادرسی 
دیوان عدالت اداری، کشــور را در آینده نزدیک با مشکلات 
جدی مواجه کرده و نظم حقوقی را در کشور با چالش های 
اساسی مواجه می کند و به نظر می رسد که مجلس شورای 
اسلامی به سیاســت های کلی قانونگذاری که توسط مقام 
معظم رهبری ابلاغ گردیده بی توجه است و بیشتر به جای 
لایحه محور بودن و انتظار برای اصلاح قوانین یا قانونگذاری 
از طریــق تصویب لوایح در دولــت و ارائه پیش نویس های 
پخته و مطالعه شده، به مجلســی طرح محور تبدیل شده 
که طرح های آن نیز از پشتوانه های علمی و مطالعاتی قوی 
برخوردار نیســت و جالب آنکه برخــی از نمایندگان امضاء 
کننــده طرح ها در مجلس، اصلًا از ماهیت چیزی که امضاء 
می کنند و در اثر تعدد امضائات ایشان، طرحی اعلام وصول 

و در دستور قرار می گیرد بی خبرند.
این وکیل دادگســتری  با اشــاره به عدم ضرورت درج 
چنین اصلاحاتی در قانون تشکیلات و آئین دادرسی دیوان 
عدالــت اداری گفت: بی ثباتی قوانین در حوزه مهمی مانند 
دیوان عدالت اداری و تغییر و اصلاح مســتمر قانون به هیچ 

وجه با نظم حقوقی تثبیت شده در کشور قرابت ندارد و اگر 
اصلاحی نیز در قانون صورت می گیرد باید در راستای بهبود 
عملکــرد قانون و تأمین منافع کلان و کلی مردم و حفاظت 
از حقوق آنها باشــد والا طبعاً چنین اصلاحاتی نمی تواند با 
هدف و فلســفه تشکیل مجلس شــورای اسلامی مطابقت 
داشته باشد ولذا وقتی به متفرعات و حواشی ناشی از چنین 
اصلاحاتی دقت می کنیم، خواهیم دید که ممکن است برخی 
از حقوق مکتسبه ملت در اثر بعضی از تصمیمات و مصوباتی 
که رسیدگی به صحت و سقم آنها از دایره صلاحیت دیوان 
عدالت ادرای خارج گردیده است به راحتی مورد خدشه قرار 
گرفته ضایع شود. وی در پایان گفت: برای نمونه در خصوص 
طرح صیانت از حقوق کاربران در فضای مجازی، فشار افکار 
عمومی و نظر مردم باعث کندی و توقف تصویب این طرح 
شد ولی شــورای عالی فضای مجازی که اعضای آن مردم 
را نمایندگی نمی کنند طبعــا در صورت تصمیم گیری در 
خصوص محدود کردن دسترســی مردم به فضای مجازی، 
در قبال ملت پاسخگو نخواهد بود و چون مردم را نمایندگی 
نمی کند، طبعا تکلیفی به رعایت رأی و نظر ملت ندارد که 
این مورد نیز از توالی فاسد اصلاحات اخیر قانون تشکیلات و 

آیین دادرسی دیوان عدالت در مجلس است.

محسنی اژه ای در همایش سراسری قوه  قضائیه:

وظیفه خود می دانم با تمام توان به کمک قوه مجریه بیایم

وزیر دادگستری:

 تاریخ ۳۱ اردیبهشت مبنای قیمت گذاری کالاها است

بن بست مذاکرات وین چگونه شکست؟

طبق قانون اساسی مجلس حق واگذاری قانونگذاری به نهادهای دیگر را ندارد

عضو کمیسیون عمران مجلس:
نباید بدون رضایت مالک 

قراردادهای اجاره تمدید شود
یک عضو کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی، گفت: هدف اصلی طرح 
ساماندهی و کنترل اجاره بهای املاک مسکونی این است که برای افزایش نرخ 

اجاره سقف معینی تعیین و جلوی زیاده خواهی برخی از مالکان گرفته شود.
رحمــت الله فیــروزی پوربادی در گفت وگو با ایســنا، دربــاره اهداف طرح 
ســاماندهی و کنترل اجاره بهای املاک مســکونی، بیان کــرد: طرح کنترل و 
ساماندهی اجاره بهای املاک مسکونی پس از تصویب کلیات در صحن مجلس 
به کمیسیون عمران ارجاع شد تا جزئیات آن با یک نگاه بلند به قانون گذاری در 
حوزه اجاره داری مورد بحث و بررسی قرار گیرد و اکنون در دستورکار کمیسیون 
عمــران مجلس قرار دارد و چون بر روی برخــی از مواد این طرح اختلاف نظر 

وجود دارد بحث و بررسی بر روی آن ادامه دار است.
نماینده مردم نطنز در مجلس شــورای اسلامی، در ادامه با بیان اینکه، قابل 
قبول نیســت که صاحبخانه ها به طور سرســام آور و لجام گسیخته نسبت به 
افزایش اجاره بها اقدام می کنند، اظهار کرد: نظر و نگاه این طرح بر این است که 
برای افزایش نرخ اجاره بهای املاک یک سقف معین تعیین شود و جلوی زیاده 

خواهی برخی از مالکان و جلوی لجام گسیختگی اجاره بها گرفته شود.
این عضو کمیسیون عمران مجلس تصریح کرد: اینکه گفته شود قراردادهای 
اجاره به صورت خودکار تمدید شــود جای بحث دارد. نمی توان به موضوع یک 
طرفه نگاه کرد و بدون رضایت مالک بر تمدید قراردادهای اجاره پافشاری کرد. 
باید به این مسئله با نگاه دقیق تری توجه کرد تا تصویب این طرح نتیجه خوبی 

بر بازار اجاره بها بگذارد.

از تمام ابزارهای قانونی برای احقاق حقوق داوطلبان 
آزمون وکالت استفاده می شود

ســخنگوی کمیســیون اصل نود مجلس شورای اســلامی گفت که اخیرا 
زمزمه هایی به گوش می رســد که تاخیر در اعلام نتایج آزمون مرکز وکلای قوه 
قضائیه ناشی از فشارهای بیرونی کانون های وکلا و وکلای پرنفوذ است، هشدار 
می دهم که اگر این شــنیده ها واقعیت داشته باشد کمیسیون اصل نود از تمام 

ابزارهای قانونی خود برای احقاق حقوق قانونی داوطلبان استفاده خواهد کرد.
علی خضریان در گفت و گو با ایسنا با اشاره به ظرفیت های مغفول مانده در 
بازار خدمات حقوقی گفت: در حال حاضر بازار خدمات حقوقی کشور، به شدت 
دچار فقر وکیل است. به گونه ای که بعضا برخی از مردم به سبب عدم دسترسی 
به وکیل و کمبود وقت و دانش حقوقی از پیگیری حقوق خود منصرف می شوند.
وی به راهکار مجلس یازدهم برای رفع این مشــکل اشــاره و اظهار کرد: بر 
همین اساس مجلس چاره کار را در حذف قاعده منسوخ ظرفیت گذاری از فرآیند 
جذب وکیل دانست و در نهایت هم طرح  تسهیل صدور مجوزهای کسب و کار 

با تایید شورای نگهبان قانونی و  از تاریخ ۲7 اردیبهشت 1۴01 لازم اجرا شد.
سخنگوی کمیسیون اصل نود مجلس با تقدیر از مرکز وکلای قوه قضائیه که 
در اجرای این قانون پیش قدم شده است، افزود: همان گونه که تاکنون با عمل به 
مرّ قانون سد انحصار را شکسته اند، لازم است که این اقدام تا به سرانجام رسیدن 
مورد مراقبت قرار گیرد. اعلام قبولی تعداد 10500 داوطلب نشــان می دهد که 
درخت مبارزه با انحصار که توســط مجلس یازدهم غرس شده بود، امروز اولین 
میوه و ثمره خود را داده است. امیدوارم که به زودی تمامی اهداف قانون تسهیل 
صدور مجوزهای کســب و کار محقق شــود تا بتواند به سهم خود سبب بهبود 

وضعیت اقتصادی کشور شود.
وی در پایان با اشــاره به اینکه اخیرا نیز زمزمه هایی به گوش می رســد که 
تاخیر در اعلام نتایج آزمون مرکز وکلا ناشی از فشارهای بیرونی کانون های وکلا 
و وکلای پرنفوذ بوده اســت، گفت: هشدار می دهم که اگر این شنیده ها واقعیت 
داشته باشد، کمیسیون اصل نود، از تمام ابزارهای قانونی خود برای احقاق حقوق 

قانونی داوطلبان استفاده خواهد کرد.

توافقات شفاهی اربعین بین ایران و عراق 
مکتوب می شود

معاون امنیتی انتظامی وزارت کشــور گفت: توافقات شــفاهی وزارت کشور 
درباره اربعین با طرف عراقی مکتوب می شود.

به گزارش ایسنا، سید مجید میراحمدی ظهر در حاشیه جلسه ستاد اربعین 
در جمع خبرنگاران، گفت: جلســه ســتاد اربعین امروز دوشنبه با حضور وزیر 
کشــور و استانداران برگزار شد و  تعهدات استان ها برای انجام عملیات عمرانی 
و زیرساختی و سایر تعهدات برای اربعین مرور شد. گزارش های ارائه شد، نشان 

می دهد اجرای تعهدات، پیشرفت خوبی داشته است.
وی تامین امنیت، سلامت، ارزانی و سهولت  سفر را از جمله اهداف سالجاری 
وزارت کشور برای انجام سفر زائران اربعین حسینی به عتبات عالیات اعلام کرد.
معاون امنیتی انتظامی وزارت کشــور ادامه داد: جلسه ستاد مرکزی اربعین 
را هم به زودی با حضور رئیس جمهور برگزار می کنیم چرا که ایشان  به مراسم 
اربعیــن اهتمام خاصی دارند. در آن جلســه گزارش اقدامات انجام شــده ارائه 

می شود.
میراحمدی با اشاره به ســفر هفته قبل وزیر کشور عراق به ایران، گفت: در 
دیدارهایی که داشــتیم درباره مسایل اربعین صحبت کردیم و قرار شد در سفر 
بنده به عراق که به زودی انجام می شــود، تمام مواردی که در توافقات شفاهی 
آمد، مکتوب شود. در حال حاضر  هماهنگی خوبی میان دولت ایران و عراق برای 

برگزاری مراسم اربعین وجود دارد.

بررسی استیضاح وزیر صمت
در جلسه کمیسیون صنایع

ســخنگوی کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی از حضور وزیر 
صمت در جلسه کمیسیون صنایع و معادن مجلس خبر داد و گفت: هنوز کسی 
نامه کتبی برای اینکه از توضیحات وزیر قانع شــده ارائه نکرده است و البته 10 

روز فرصت دارند تا آن را ارائه کنند.
روح الله عباس پور در گفت و گو با ایسنا، در تشریح جلسه دیروز )دوشنبه( 
کمیسیون صنایع گفت: این جلسه به منظور بررسی طرح استیضاح وزیر صنعت، 
معدن و تجارت با حضور وزیر و استیضاح کنندگان برگزار شد و وزیر نسبت به 

سوالاتی که مطرح بود، پاسخ داد.
وی افزود: هر کدام از استیضاح کنندگان که قانع شده باشند باید کتبی نامه 
بنویسند و به ریاست کمیسیون اعلام کنند که ما قانع شدیم که البته هنوز کسی 

نامه کتبی نیاورده و همچنان فرصت دارند.
سخنگوی کمیسیون صنایع و معادن مجلس خاطرنشان کرد: اگر استیضاح 

کنندگان به زیر 10 نفر برسد، استیضاح صورت نمی گیرد.

روابط ایران و پاکستان رو به توسعه است
رئیس ســتاد کل نیروهای مسلح در دیدار با رئیس کمیته مشترک روسای 
ستاد ارتش پاکستان تاکید کرد : در برابر مداخلات منطقه ای رژیم صهیونیستی 

عکس العمل نشان می دهیم.
به گزارش روابط عمومی ســتاد کل نیروهای مسلح، سردار سرلشکر پاسدار 
محمد باقری رئیس ستاد کل نیروهای مسلح در دیدار با ندیم رضا رئیس کمیته 
مشترک روسای ستاد ارتش پاکســتان اظهار داشت: بدون تردید در سال های 
اخیر با تلاش فرماندهان و مســئولان دو کشــور روابط فی مابین توسعه خوبی 

یافته و این روابط باید توسعه و استمرار یابد.
وی با بیان اینکه ما معتقدیم دو کشور از ظرفیت های قابل توجهی برخوردارند، 
گفت: باید در راســتای تقویت همکاری های مشترک بیشتر تلاش کنیم؛ در 5 
ســال گذشــته ما تعاملات و رفت آمد های زیادی بین مسئولان نظامی ایران و 
پاکستان را شاهد بوده ایم که این روند باید گسترش یابد و موجب ایجاد امنیت 
در مرزهای دوکشــور گردیده و دو کشور در ســایه این امنیت و آرامش روابط 

اقتصادی را مورد تاکید قرار دادند.
 باقری ادامه داد: مسئله امنیت مرزهای ایران و پاکستان از مهمترین مسائل 
بین دو کشور بوده است و بنده در سفری که به پاکستان داشتم به طور  جدی 

پیگیر موضوعات مشترک دو کشور به ویژه در حوزه امنیت مرزی بوده ام.
ســردار باقری افزود: رویکرد جمهوری اســلامی ایران به توســعه روابط با 
همسایگان نگاه ویژه ای دارد و این مهم در دولت جدید نیز تقویت شده و رو به 
توسعه است. رئیس ستاد کل نیروهای مسلح ادامه داد: در سال های اخیر روابط 
نظامی ایران و پاکستان توسعه چشمگیری داشته که این روابط سبب امنیت و 

اثربخشی در توسعه اقتصادی دو کشور شده است.

اخبار کوتاه


